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 国民基本医療保険加入者数が 13億 4千万人に 
环球时报 health.huanqiu.com  2023-07-12 10:46 来源： 光明日报 

-------------------------------------------------------------------------------- 

本紙報道 北京 7月 10日電（記者 邱玥） 

7月 10日、国家医療保障局は『2022年全国医療保障事業発展統計官報（以下『官報』）』を発表し、

2022年末時点で保険加入者数は 13億 4592万人となり、加入率 95％以上を確保しているという。 

 

『官報』では 2022年、全国基本医療保険（出産保険を含む）現在の基金残高が 6324億 9300万元、累

計決算残高は 4兆 2639億 8900 万元としている。21億 400 万人（宮本注： 外国人が 6億人もいないこと

からこれは 1人の人が複数企業に就労していることでは？と推量）が従業員医療保険に加入しており、前

年比で 3.1％の増加を示している。医療保険参加者の入院率は 17.6％で、昨年より 0.6ポイント上昇。 

 

『官報』は、同時に、「2022 年における都市・農村住民の基本医療保険基金収入は 1兆 128億 9600万

元、支出は 9353億 4400万元で、前年比それぞれで 5.2％、0.6％の増加となり、住民医療保険基金の当期

残高は 775億 4600万元、決算残高は 7534億 1300万元となった。住民医療保険加入者は 21億 5700万人

で前年比 3.7％増となったが内訳は一般外来 17億人回で前年比 1％増；慢性疾患外来は 2億 9700万人回

で 21.7％増；入院は 1億 6000万人回前年比 4.2％増となった」としている。 

 

異郷での医療方面では、2022 年、従業員医療保険加入者が 7299万人回受診しており、その医療費は

1031億元となっており； 医療保険加入住民の異郷での受診は 3751万人回となり、その費用は 3285億元

となっていると『官報』は示している。 

 

注目すべきは、省際医療における直接決済範囲がさらに拡大し、入院や外来費用の省際ネットワーク連

携定点医療機構数はそれぞれ 6万 2700か所、8万 8700か所に達し、省際ネットワーク連携定点小売薬局

数も 22万 6200か所となり、各省にはすくなくとも一か所以上の定点医療機構が、省を超えての外来不を

含む医療費の直接決済サービスの提供が可能となったことだ。 2022年、568万 7900人回分の入院費用が

省をまたいで直接決済され、保険加入者の前払い金額 762億 3300万元が削減され； 3246万 5600人回分

の外来費用が省際直接決済され、保険加入者の前払い金額 46億 8500万元が削減されたのだ。 

 

医療支援に関しては、『官報』は「 

2022年、全国では 626億元の医療支援支出となり、基本医療保険加入者 8186万人が医療支援基金の支

援を受けており、外来・入院支援は 1万 1829万人回となり、1億 1829万人回分の外来・入院支援が支払

われているが、全国における入院支援と外来支援費用はそれぞれ 1226元、84元となった」としている。

同年、中央政府は医療支援金として前年比 4％増の 311億元を割り振っている。 

 

担当編集者：李青雲 
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The number of people participating in the national basic medical insurance 

reached 1.34 billion 
Global Times health.huanqiu.com 2023-07-12 10:46 Source: Guangming Daily 

-------------------------------------------------------------------------------- 

Newspaper, Beijing, July 10 (Reporter: Qiu Yue) 

The 2022 Statistical Bulletin on National Medical Security Development (hereinafter referred to as the "Gazette") 

released by the National Medical Insurance Administration on the 10th shows that by the end of 2022, the number of 

people participating in basic medical insurance nationwide will be 1,345.92 million, and the participation rate will 

remain above 95%. 

 

The "Gazette" shows that in 2022, the current balance of the national basic medical insurance (including maternity 

insurance) fund is 632.493 billion yuan, and the cumulative balance is 4,263.989 billion yuan. 2.104 billion people 

https://health.huanqiu.com/article/4Dg1OX9rbBe


participated in employee medical insurance, an increase of 3.1% over the previous year. The hospitalization rate of 

employees covered by medical insurance was 17.6%, an increase of 0.6 percentage points over the previous year. 

 

The Gazette also stated that the income of basic medical insurance funds for urban and rural residents will be 

1,012.890 billion yuan, and the expenditure will be 935.344 billion yuan, an increase of 4.2% and 0.6% respectively 

over the previous year in 2022. The current balance of the resident medical insurance fund was 77.546 billion yuan, 

and the accumulated balance was 753.413 billion yuan. 2.157 billion person-times participated in the residents' 

medical insurance, an increase of 3.7% over the previous year. Among them: 1.7 billion general outpatient and 

emergency visits, an increase of 1% over the previous year; 297 million outpatient visits for chronic and special 

diseases, an increase of 21.7% over the previous year; 160 million hospital visits, an increase of 4.2% over the 

previous year. 

 

In terms of medical treatment in different places, the "Gazette" shows that in 2022, 72.99 million medical 

insurance participants will seek medical treatment in different places, and the cost of medical treatment in different 

places will be 193.1 billion yuan; 37.51 million medical insurance participants went to other places for medical 

treatment, and the cost of medical treatment in other places was 328.5 billion yuan. 

 

It is worth noting that the scope of direct settlement of inter-provincial medical treatment in different places has 

been further expanded, and the number of designated medical institutions for hospitalization and outpatient expenses 

across provinces has reached 62,700 and 88,700, respectively, the number of inter-provincial designated retail 

pharmacies reached 226,200, and at least one designated medical institution in each county can provide direct 

settlement services for medical expenses including outpatient expenses across provinces. In 2022, 5.6879 million 

hospitalization expenses will be directly settled across provinces, reducing advance payments of 76.233 billion yuan 

for the insured; 32.4356 million person-times of outpatient expenses were directly settled across provinces, reducing 

advance payments of 4.685 billion yuan for the insured. 

 

In terms of medical assistance, the "Gazette" shows that in 2022, the national medical assistance expenditure will 

be 62.6 billion yuan, the medical assistance fund will subsidize 81.86 million people participating in the basic 

medical insurance, and provide 118.29 million outpatient and inpatient assistance. The national average 

hospitalization assistance and outpatient assistance are 1226 yuan and 84 yuan respectively. In that year, the central 

government allocated 31.1 billion yuan in medical assistance subsidies, an increase of 4% over the previous year. 
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全国基本医疗保险参保人数达 13.4 亿 
环球时报 health.huanqiu.com  2023-07-12 10:46 来源： 光明日报 

-------------------------------------------------------------------------------- 

本报北京 7 月 10 日电（记者邱玥） 国家医保局 10 日发布《2022 年全国医疗保障事业发展统计公报》（以下简

称《公报》）显示，截至 2022 年底，全国基本医疗保险参保人数 134592 万人，参保率稳定在 95%以上。 

 

《公报》显示，2022 年，全国基本医疗保险（含生育保险）基金当期结存 6324.93 亿元，累计结存 42639.89 亿

元。参加职工医保人员享受待遇 21.04 亿人次，比上年增长 3.1%。职工医保参保人员住院率 17.6%，比上年提高

0.6 个百分点。 

 

《公报》同时显示，2022 年，城乡居民基本医疗保险基金收入 10128.90 亿元，支出 9353.44 亿元，分别比上年

增长 4.2%、0.6%。居民医保基金当期结存 775.46 亿元，累计结存 7534.13 亿元。参加居民医保人员享受待遇 21.57

亿人次，比上年增长 3.7%。其中：普通门急诊 17 亿人次，比上年增长 1%；门诊慢特病 2.97 亿人次，比上年增长

21.7%；住院 1.6 亿人次，比上年增长 4.2%。 

 

异地就医方面，《公报》显示，2022 年，职工医保参保人员异地就医 7299 万人次，异地就医费用 1931 亿元；居

民医保参保人员异地就医 3751 万人次，异地就医费用 3285 亿元。 

 

值得注意的是，跨省异地就医直接结算范围进一步扩大，住院和门诊费用跨省联网定点医疗机构分别达到 6.27

万家和 8.87 万家，跨省联网定点零售药店数量达 22.62 万家，实现每个县至少有一家定点医疗机构能够提供包括

门诊费用在内的医疗费用跨省直接结算服务。2022 年，住院费用跨省直接结算 568.79 万人次，为参保群众减少垫



付 762.33 亿元；门诊费用跨省直接结算 3243.56 万人次，为参保群众减少垫付 46.85 亿元。 

 

医疗救助方面，《公报》显示，2022 年，全国医疗救助支出 626 亿元，医疗救助基金资助参加基本医疗保险 8186

万人，实施门诊和住院救助 11829 万人次，全国次均住院救助、门诊救助分别为 1226 元、84 元。当年，中央财政

安排医疗救助补助资金 311 亿元，比上年增长 4%。 

 

此外，2022 年，全国纳入监测范围农村低收入人口参保率稳定在 99%以上。各项医保综合帮扶政策惠及农村低收

入人口就医 1.45 亿人次，减轻农村低收入人口医疗费用负担 1487 亿元。 
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